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ZGRADIMO SVET, V KAKRŠNEM HOČEMO ŽIVETI: 

VITALNA UNIJA V KRHKEM SVETU 

  

 
Spoštovani gospod predsednik,  

spoštovane poslanke in poslanci!  

Eden izmed najpogumnejših mislecev našega časa, Andrej Saharov – človek, ki ga ta parlament 

občuduje – je vedno govoril o svoji neomajni veri v skrite moči človeškega duha.  

V teh zadnjih šestih mesecih so Evropejci in Evropejke pokazali, kako zelo močan je 

dejansko človeški duh.   

Videli smo ga pri negovalcih in negovalkah, ki so se preselili v domove za starejše občane in 

onemogle, da bi lahko skrbeli za bolne in ostarele.  

Videli smo ga pri zdravnicah in zdravnikih, medicinskih sestrah in tehnikih, ki so umirajočim na 

smrtni postelji postali zadnja družina.  

Videli smo ga pri najbolj izpostavljenih delavcih in delavkah, ki so delali noč in dan, teden za 

tednom, in so nase prevzeli tveganje, da večini med nami ni bilo treba.  

Njihova sočutnost, pogum, čut dolžnosti nas navdihujejo, zato sem hotela začeti ta govor z njihovo 

počastitvijo.  

Njihove zgodbe razodevajo tudi veliko o stanju našega sveta in stanju naše Unije.  

Izpričujejo vso moč človeštva in žalovanje, ki bo še dolgo navdajalo našo družbo. 

Razkrivajo pa tudi vso krhkost, ki nas obdaja.  

Virus, tisočkrat manjši od zrna peska, je pokazal, kako zelo občutljivo je lahko življenje.  

Razgrnil je vse pritiske na naše zdravstvene sisteme in omejitve modela, ki daje prednost bogastvu 

pred dobrim počutjem. 

Osvetlil je vso krhkost sveta, ki smo ji vsak dan priča v kopnečih ledenikih, gorečih gozdovih in zdaj 

v hromeči svetovni pandemiji.  

Virus je spremenil način, kako se vedemo in komuniciramo – držimo se narazen, obraze nam 

zakrivajo maske.  

Pokazal nam je, kako zelo krhka je dejansko naša skupnost vrednot – in kako zelo hitro se ta 

lahko zamaje drugje po svetu in celo tu v naši Uniji.  
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A ta koronski svet, to krhkost, to negotovost želijo ljudje pustiti za seboj.  Pripravljeni so na 

spremembe. In pripravljeni so stopiti naprej.  

To je trenutek za Evropo.  

To je trenutek, ko mora Evropa prevzeti vodilno vlogo na poti od te krhkosti do nove vitalnosti. 

In natanko o tem bom danes govorila.  

 

Spoštovani poslanci in poslanke,  

to govorim, ker smo v zadnjih mesecih ponovno odkrili vrednost tistega, kar nas združuje.  

Kot posameznice in posamezniki smo vsi žrtvovali del svoje osebne svobode za varnost drugih. 

Kot Unija smo vsi delili del svoje suverenosti za skupno dobro.  

Strah in delitve med državami članicami smo spremenili v zaupanje v našo Unijo.  

Pokazali smo, kaj vse je mogoče, če si zaupamo in zaupamo v svoje evropske institucije.  

In ob vsem tem smo se odločili, da ne popravimo in obnovimo le, kar je treba tu in zdaj, ampak da 

oblikujemo boljši način življenja za jutrišnji svet. 

To je instrument NextGenerationEU.   

To je naša priložnost, da se spremembe zgodijo načrtovano – ne kot posledica nesreč ali po 

nareku drugih na svetu. 

Priložnost, da postanemo močnejši ter pri tem ustvarimo priložnosti za jutrišnji svet, ne pa zgolj 

rešujemo krize včerajšnjega. 

Imamo vse, kar potrebujemo, da se to lahko zgodi. Otresli smo se starih izgovorov in malega 

domačega udobja, ki so nas vedno zavirali. Imamo vizijo, imamo načrt in imamo naložbe. 

Zdaj je čas, da se lotimo dela.  

Davi sem poslala Pismo o nameri predsedniku Sassoliju in kanclerki Merkel, ki predstavlja 

nemško predsedovanje, v katerem sem predstavila načrte Komisije za naslednja leta.  

Danes ne bom predstavila vseh pobud, ampak bi se dotaknila dela, na katero se mora naša Unija 

osredotočiti v naslednjih dvanajstih mesecih. 
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SKUPNA POT IZ KRIZE: URESNIČITEV EVROPSKE OBLJUBE 

Spoštovane poslanke in poslanci, 

ljudje v Evropi še vedno trpijo.  

To je čas globoke tesnobe za milijone ljudi, ki so zaskrbljeni za zdravje svojih družin in prihodnost 

svojih delovnih mest ali se sprašujejo, kako bodo shajali do konca meseca.  

Pandemije – in negotovosti, ki jo spremlja – ni konec. Okrevanje pa se šele začenja. 

Zato je naš prvi prednostni cilj, da se skupaj prebijemo iz krize. Da stojimo ob strani vsem, ki nas 

potrebujejo. 

Evropa lahko stori prav to po zaslugi našega enkratnega socialnega tržnega gospodarstva. 

To je predvsem gospodarstvo s človeškim obrazom, ki nas varuje pred velikimi nevarnostmi 

življenja – boleznimi, nesrečami, brezposelnostjo ali revščino. Ponuja stabilnost in nam pomaga, 

da bolje prenašamo pretrese. Ustvarja priložnosti in blaginjo s spodbujanjem inovativnosti, rasti 

in poštene konkurence. 

Ta trajna obljuba zaščite, stabilnosti in priložnosti ni bila še nikoli pomembnejša kot danes. 

Dovolite mi, da razložim zakaj.  

Prvo, Evropa mora še naprej varovati življenja in možnosti za preživljanje. 

To je še toliko pomembnejše sredi pandemije, ki ne kaže znakov popuščanja ali manjše 

intenzivnosti.  

Vemo, kako hitro nam številke lahko uidejo izpod nadzora. Zato moramo to pandemijo še naprej 

obravnavati z izjemno previdnostjo, odgovornostjo in enotnostjo.  

V zadnjih šestih mesecih so naši zdravstveni sistemi in osebja delali čudeže.  

Vsaka država je za svoje državljane in državljanke storila vse, kar je bilo v njeni najboljši moči.  

In Evropa je storila več skupaj kot kdaj prej.  

Ko so države članice zaprle meje, smo ustvarili zelene vozne pasove za blago.  

Ko je po vsem svetu obtičalo več kot 600 000 evropskih državljank in državljanov, jih je EU 

pripeljala domov.  
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Ko so nekatere države uvedle prepoved izvoza kritičnega medicinskega blaga, smo to ustavili in 

poskrbeli, da je lahko šlo tja, kjer je bilo potrebno.  

Sodelovali smo z evropsko industrijo, da bi povečali proizvodnjo mask, rokavic, testov in 

ventilatorjev.  

Naš mehanizem na področju civilne zaščite je omogočil, da romunsko zdravniško osebje zdravi 

obolele v Italiji ali da Latvija pošlje maske svojima baltskima sosedama.   

To smo dosegli brez polnih pristojnosti.  

Zame je kristalno jasno: zgraditi moramo močnejšo evropsko zdravstveno unijo. 

Da bi to lahko uresničili, moramo zdaj iz zdravstvene krize potegniti prva spoznanja. 

Poskrbeti moramo, da bo novi Program EU za zdravje kos izzivom prihodnosti.  Zato sem predlagala 

povečanje sredstev in sem hvaležna, da se je ta Parlament pripravljen pogajati za več finančnih 

sredstev in odpravo krčenj, ki jih je sprejel Evropski svet.  

Okrepiti moramo tudi pripravljenost na krize in obvladovanje čezmejnih nevarnosti za 

zdravje.  

Kot prvi korak bom predlagala okrepitev Evropske agencije za zdravila in ECDC – našega centra za 

preprečevanje in obvladovanje bolezni.  

Kot drugi korak bomo ustanovili evropsko agencijo BARDA, tj. agencijo za napredne 

biomedicinske raziskave in razvoj. Ta nova agencija bo podpirala naše zmogljivosti in pripravljenost 

za odzivanje na čezmejne nevarnosti in izredne razmere, ne glede na to, ali so naravnega izvora ali 

namerno povzročene. Proti odvisnostim v dobavnih verigah, zlasti farmacevtskih izdelkov, 

potrebujemo strateške zaloge.  

Tretjič, jasneje kot kdaj prej je, da moramo razpravljati o vprašanju zdravstvenih pristojnosti. 

Menim, da je to plemenita in nujna naloga konference o prihodnosti Evrope.  

In ker je kriza globalna, moramo iz nje znati posneti globalna spoznanja. Zato bom skupaj s 

predsednikom italijanske vlade Contejem med italijanskim predsedovanjem skupini G20 naslednje 

leto v Italiji sklicala svetovni vrh o zdravju.  

To bo evropski javnosti pokazalo, da je naša Unija tu za zaščito vseh.  

Prav to smo storili pri delavcih in delavkah. 

Ob nastopu mandata sem se zavezala, da bom ustvarila instrument za zaščito delavcev in delavk 

ter podjetij pred zunanjimi pretresi.  
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Iz izkušenj kot ministrica za delo in socialne zadeve sem namreč vedela, da te sheme delujejo. Z 

njimi ljudje obdržijo svoja delovna mesta, podjetja svoja znanja in spretnosti ter mala in srednja 

podjetja svoj posel. Ta mala in srednja podjetja pa so gonilna sila našega gospodarstva in bodo 

gonilna sila našega okrevanja. 

Zato je Komisija oblikovala program SURE. Parlamentu se tudi zahvaljujem, da ga je obravnaval v 

rekordnem času.  

Če se je Evropa doslej izognila množični brezposelnosti, kakršni smo priča drugod, je to v veliki meri 

zato, ker se je približno 40 milijonov ljudi prijavilo v sheme skrajšanega delovnega časa. 

Ta hitrost in enotnost namena bo omogočila, da bo 16 držav kmalu prejelo skoraj 90 milijard evrov 

iz instrumenta SURE za podporo delavcem in podjetjem.  

Ta pomoč bo ljudem od Litve do Španije omogočila, da bodo lažje nahranili družine ali plačali 

najemnino.  

In pripomogla bo k zaščiti milijonov delovnih mest, plač in podjetij po vsej Uniji.  

To je resnična in konkretna evropska solidarnost. In odraža dejstvo, da mora dostojanstvo 

dela v naši Uniji ostati sveto.  

Toda resnica je, da se delo vse preveč ljudem ne izplača več.  

Zaradi podvrednotenja plač trpijo dostojanstvo dela, podjetniki, ki svoje zaposlene plačujejo 

pošteno, in konkurenca na enotnem trgu. 

Zato bo Komisija predlagala zakonodajo, ki bo državam članicam omogočila vzpostavitev okvira 

za minimalne plače. Vsakomur je treba zagotoviti minimalno plačo, bodisi na podlagi kolektivne 

pogodbe ali zakonsko določene minimalne plače.  

Odločno podpiram kolektivna pogajanja in naš predlog bo dosledno upošteval pristojnosti in 

tradicijo držav članic. 

V številnih državah članicah smo bili priča, kako je dobro izpogajana minimalna plača omogočila 

ohranitev delovnih mest in poštene razmere – tako za delavce kot za podjetja, ki jih resnično cenijo. 

Minimalna plača – delo mora biti plačano. 

Druga obljuba socialnega tržnega gospodarstva je stabilnost.  

Evropska unija in njene države članice so ob krizi, kakršne še nismo doživeli, napele moči kot še 

nikoli doslej.  
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Ko je Evropa pokazala, da je enotna in kos razmeram, je našim gospodarstvom dala 

potrebno stabilnost. 

Komisija je nemudoma in prvič v naši zgodovini sprožila splošno odstopno klavzulo.  

Poskrbeli smo, da so naši evropski skladi in pravila o državni pomoči prožnejši.  

Dogovorili smo se, da za podporo podjetjem in industriji namenimo več kot 3 tisoč milijard evrov. 

S tem smo pomagali ljudem po vsej Uniji, od ribičev na Hrvaškem in kmetov v Grčiji, do malih in 

srednjih podjetij v Italiji in samozaposlenih na Danskem.  

Evropska centralna banka je s programom PEPP odločilno prispevala k reševanju krize.  

Komisija je za okrevanje predlagala instrument NextGenerationEU in v rekordnem času prenovila 

proračun.  

Ta upošteva naložbe in nadvse potrebne reforme.  

Svet ga je odobril v rekordnem času.  

Evropski parlament si prizadeva, da bi ga kar najhitreje izglasoval. 

Prvič – in za namen izjemnih razmer – je Evropa vzpostavila lastna skupna orodja za dopolnitev 

fiskalnih stabilizatorjev držav članic. 

To je prelomen trenutek enotnosti za našo Unijo. Na ta dosežek bi morali biti ponosni kot 

skupnost. 

Zdaj moramo po tej poti naprej.  Vsi vemo, kaj nas čaka. Pričakujemo lahko, da bodo naša 

gospodarstva po 12-odstotnem zmanjšanju BDP v drugem četrtletju spet zaživela.  

Toda kakor virus tudi negotovost lebdi nad nami – tako tu v Evropi kot po svetu.   

Zato zdaj zares ni pravi čas, da bi podporo ukinili.  

Naša gospodarstva še naprej potrebujejo podporo politike in treba bo najti tankočutno ravnotežje 

med zagotavljanjem finančne podpore in vzdržnosti javnih financ.  

V dolgoročnem pogledu bomo stabilnost in konkurenčnost najbolje dosegli z močnejšo ekonomsko 

in monetarno unijo.  

Zaupanje v evro še nikoli ni bilo večje.   

Iz zgodovinskega dogovora o NextGenerationEU je razvidna njegova politična podpora.  
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Zdaj moramo izkoristiti priložnost, da izpeljemo strukturne reforme v svojih gospodarstvih ter 

dokončamo oblikovanje unije kapitalskih trgov in bančne unije.  

Globoki in likvidni kapitalski trgi so bistveni, da se podjetjem zagotovi dostop do financiranja, ki ga 

potrebujejo za rast in naložbe v okrevanje in prihodnost.  

Hkrati so predpogoj za nadaljnjo krepitev mednarodne vloge evra. Zato zavihajmo rokave in 

dokončajmo ta projekt, ki je generacijski dosežek.  

 

Spoštovane poslanke in poslanci, tretja trajna obljuba je obljuba priložnosti. 

Pandemija nas je opomnila na marsikaj, kar smo pozabili ali šteli za samo po sebi umevno.  

Opomnila nas je, kako so naša gospodarstva med seboj povezana in kako ključno za našo blaginjo 

in način življenja je, da enotni trg v celoti deluje.  

Bistvo enotnega trga so priložnosti – za potrošnike, da za svoj denar dobijo ustrezno kakovost, za 

podjetja, da lahko prodajajo kjerkoli v Evropi, za industrijo pa, da razvije in ohrani svetovno 

konkurenčnost.  

In za nas vse pomeni priložnost, da čim bolje izkoristimo svoboščine, ki jih cenimo kot Evropejci in 

Evropejke. Podjetjem daje obseg, ki ga potrebujejo za uspeh, v težkih časih pa varen pristan. Vsak 

dan nam olajšuje delo in življenje, za upravljanje krize in prenavljanje moči pa je kritičnega pomena.  

Dajmo mu zagon. 

Odstraniti moramo ovire za enotni trg. Odpraviti moramo birokracijo. Pospešiti moramo izvajanje in 

izvrševanje. In obnoviti moramo štiri svoboščine – v celoti in čim prej.  

Jedro tega je v celoti delujoče schengensko območje prostega gibanja. S Parlamentom in državami 

članicami si bomo prizadevali, da bi temu dali prednost na svoji politični agendi, in predlagali bomo 

novo strategijo za prihodnost Schengena.  

Po zaslugi tega močnega notranjega trga evropska industrija že dolgo poganja naše gospodarstvo, 

s čimer milijonom ljudi zagotavlja stabilno življenje in ustvarja družbena vozlišča, na katerih 

temeljijo naše skupnosti.  

Marca smo predstavili novo industrijsko strategijo, da bi industriji pomagali pri zelenem in 

digitalnem prehodu. V zadnjih šestih mesecih se je ta prehod še pospešil – in to v času, ko se 

svetovno konkurenčno okolje temeljito spreminja. Zato bomo industrijsko strategijo v prvi polovici 

naslednjega leta posodobili in prilagodili svoj konkurenčni okvir, ki tudi mora ostati v koraku s 

časom. 
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USMERIMO EVROPO V JUTRIŠNJI SVET: ZGRADIMO SVET, V KAKRŠNEM HOČEMO ŽIVETI 

Spoštovani poslanci in poslanke,  

z vsem tem bomo zagotovili, da si Evropa opomore. Z roko v roki moramo iz krize, prav tako pa tudi 

v jutrišnji svet. 

Najbolj nujno moramo pospešiti prizadevanja za boljšo prihodnost tega krhkega planeta.  

Medtem ko so med zaporami in zaustavitvami zaradi pandemije dejavnosti po vsem svetu zastale, 

se je planet še naprej nevarno segreval.  

To vidimo na vsakem koraku: ledenik na Mont Blancu preti, da bo zgrmel na prebivališča, v Oregonu 

divjajo požari, v Romuniji je suša, kakršne ni bilo že več desetletij, popolnoma uničila pridelek. 

Hkrati pa smo bili priča temu, da se je narava vrnila v naša življenja.  

Hrepeneli smo po zelenju in svežem zraku, da bi ohranili duševno in telesno zdravje.  

Vemo, da so potrebne spremembe – in tudi vemo, da jih je mogoče izvesti.  

Evropski zeleni dogovor je naš načrt za ta prehod.  

Temelji na našem poslanstvu, da do leta 2050 postanemo prva podnebno nevtralna celina.  

To pa nam ne bo uspelo, če bomo nadaljevali kot doslej – ukrepati moramo hitreje in bolje. 

Natančno smo pregledali vsak sektor, da bi ugotovili, kako hitro lahko napredujemo in kako lahko to 

storimo odgovorno in ob upoštevanju izsledkov.  

Izvedli smo obsežno javno posvetovanje in opravili obširno oceno učinka.  

Evropska komisija na podlagi tega predlaga zvišanje cilja za zmanjšanje emisij do leta 2030 na 

najmanj 55 odstotkov.   

Zavedam se, da je to povečanje s 40 na 55 odstotkov za marsikoga preveč, za druge pa premalo.  

Vendar naša ocena učinka jasno kaže, da naše gospodarstvo in industrija to zmoreta. 

In to tudi želita. Prav včeraj sem prejela pismo 170 vodij podjetij ter naložbenic in naložbenikov – 

od malih in srednjih podjetij do nekaterih največjih svetovnih družb –, v katerem Evropo pozivajo, 

naj si zastavi cilj najmanj 55 odstotkov.  

Naša ocena učinka jasno kaže, da bi dosega tega cilja Uniji omogočila, da do leta 2050 resnično 

doseže podnebno nevtralnost in izpolni svojo zavezo iz Pariškega sporazuma. 

In če bodo tudi drugi sledili našemu zgledu, se bo svet lahko segreval za manj kot 1,5 stopinje 

Celzija.  

Popolnoma se zavedam, da so mnogi naši partnerji daleč od tega – in k mehanizmu za ogljično 

prilagoditev na mejah se bom vrnila pozneje. 

Toda za nas je zastavljeni cilj za leto 2030 ambiciozen, dosegljiv in koristen za Evropo.  
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Uspelo nam bo. Pretekle izkušnje kažejo, da zmoremo.  

Medtem ko so se emisije od leta 1990 zmanjšale za 25 odstotkov, se je naše gospodarstvo 

povečalo za več kot 60  odstotkov. 

Razlika je v tem, da imamo zdaj na voljo boljše tehnologije, več strokovnega znanja in več naložb. 

Smo tudi na dobri poti h krožnemu gospodarstvu z ogljično nevtralno proizvodnjo.  

Za spremembe si prizadeva še več mladih. Več dokazov imamo, da to, kar koristi podnebju, koristi 

tudi podjetjem in vsem nam.   

Držali bomo z vso resnostjo dano obljubo, da med to preobrazbo ne bo nihče zapostavljen. S 

skladom za pravični prehod bomo podprli regije, ki se soočajo z obsežnejšimi in dražjimi 

spremembami.  

Imamo vse, kar potrebujemo. Zdaj je naša odgovornost, da spremembe izvedemo in uresničimo 

naše načrte. 

 

Spoštovane poslanke in poslanci, 

uresničitev tega novega cilja bo zmanjšala našo odvisnost od uvoza energije, ustvarila milijone 

dodatnih delovnih mest in zmanjšala onesnaženost zraka za več kot polovico.  

Da bi to dosegli, moramo začeti že zdaj. 

Do naslednjega poletja bomo prilagodili vso podnebno in energetsko zakonodajo, da bo 

„pripravljena na cilj 55  odstotkov“.  

Okrepili bomo trgovanje z emisijami, spodbudili obnovljive vire energije, izboljšali energijsko 

učinkovitost in reformirali obdavčitev energije.   

Toda poslanstvo evropskega zelenega dogovora je veliko več kot le zmanjševanje emisij.  

Gre za sistemsko posodobitev celotnega gospodarstva, družbe in industrije. Svet, ki ga bomo 

zgradili in v katerem bomo živeli, bo močnejši.  

Naša trenutna poraba surovin, energije, vode in hrane ter raba zemljišč ni trajnostna.  

Z naravo moramo ravnati drugače ter spremeniti način proizvodnje in porabe, način življenja in dela, 

svoje prehrambene navade in načine ogrevanja, potovanja in prevoza.  

Zato se bomo lotili urejanja vsega, od rabe nevarnih kemikalij do krčenja gozdov in onesnaževanja.  

To je načrt za resnično okrevanje, naložbeni načrt za Evropo.  

Prav na tem področju bo instrument NextGenerationEU prinesel resnične spremembe.  

Prvič, 37 odstotkov sredstev instrumenta NextGenerationEU bo porabljenih neposredno za cilje 

evropskega zelenega dogovora.  
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Zagotovila bom tudi, da se bo povečal obseg zelenega financiranja. 

Smo vodilni v svetu na področju zelenih financ in največji izdajatelj zelenih obveznic na svetu. 

Imamo vodilno vlogo pri razvoju zanesljivega standarda EU za zelene obveznice. 

Danes lahko napovem, da bomo določili cilj, na podlagi katerega bomo z zelenimi obveznicami 

zbrali 30 odstotkov od 750 milijard evrov v okviru instrumenta NextGenerationEU.  

Drugič, instrument NextGenerationEU bi moral vlagati v vodilne evropske projekte z največjim 

učinkom, ki vključujejo: vodik, prenovo in milijon električnih polnilnih postaj.  

Naj pojasnim, kako bi to lahko delovalo:   

pred dvema tednoma so na Švedskem začeli testirati edinstven pilotni projekt za proizvodnjo jekla 

brez fosilnih goriv. Namesto premoga bodo v proizvodnji čistega jekla uporabljali vodik.  

To kaže, da vodik naši industriji nudi nove, čiste možnosti, ki lahko pozitivno upravičujejo njen 

obstoj. 

Želim si, da bi z instrumentom NextGenerationEU ustvarili nov projekt Evropske vodikove 

doline, s katerim bi posodobili našo industrijo in poganjali naša vozila, podeželju pa vdahnili novo 

življenje. 

Drugi primer so zgradbe, v katerih živimo in delamo. 

Naše zgradbe ustvarijo 40 odstotkov emisij. Postati morajo manj potratne, cenejše in bolj 

trajnostne. 

Zavedamo se namreč, da se lahko gradbeni sektor celo spremeni iz proizvajalca ogljika v njegovega 

porabnika, če se izkoristijo organski gradbeni materiali, kakršen je les, in pametne tehnologije, kot je 

umetna inteligenca. 

Želim si, da bi pobuda NextGenerationEU sprožila evropski val prenove in da bi naša Unija 

postala vodilna sila v krožnem gospodarstvu.   

Vendar to ni le okoljski ali gospodarski projekt, temveč mora biti nov kulturni projekt za Evropo. 

Vsako gibanje ima svojo prepoznavno obliko in posebno vzdušje. Tudi naši sistemski spremembi 

moramo dati poseben estetski značaj, da se bo njen slog ujemal s trajnostjo. 

Zato bomo ustanovili novi evropski Bauhaus – prostor, kjer bodo v ta namen skupaj delovali 

arhitekti, umetniki, študenti, inženirji, oblikovalci.  

To je NextGenerationEU. Oblikuje svet, v katerem hočemo živeti.  

V tem svetu nas oskrbuje gospodarstvo, ki zmanjšuje emisije, povečuje konkurenčnost, zmanjšuje 

energijsko revščino, ustvarja obetavna delovna mesta in izboljšuje kakovost življenja. 

V tem svetu uporabljamo digitalne tehnologije za oblikovanje bolj zdrave in okolju prijaznejše 

družbe.  
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To je mogoče doseči le, če si za to prizadevamo skupaj, in vztrajala bom, da bodo načrti za 

okrevanje gospodarstva več kot le izhod iz krize. Pomagali nam bodo, da Evropo usmerimo v 

jutrišnji svet.   

 

Spoštovani poslanci in poslanke,  

za trenutek si predstavljajte, da v tej pandemiji ne bi imeli digitalnih tehnologij. Potem bi bili med 

karanteno povsem ločeni od družine in širše družbe, odrezani od sveta dela, imeli pa bi tudi velike 

težave z oskrbo. Dejansko si ni tako težko predstavljati, da se je prav to zgodilo pred 100 leti med 

zadnjo veliko pandemijo. 

Stoletje pozneje je sodobna tehnologija mladim omogočila učenje na daljavo, milijoni ljudi pa so 

delali od doma. Podjetjem je omogočila, da so prodajala svoje izdelke, tovarnam, da so še naprej 

delovale, vlade pa so lahko od daleč zagotavljale ključne javne storitve.  V nekaj tednih so digitalne 

inovacije in preobrazba napredovale za več let.  

Kmalu bomo dosegli mejo analognega načina življenja. Veliki napredek šele dobiva svoj zagon. 

To naj bo evropsko digitalno desetletje.  

Potrebujemo skupni načrt za digitalno Evropo z jasno opredeljenimi cilji za leto 2030, kot so 

povezljivost, znanja in digitalne javne storitve. Upoštevati moramo jasna načela: pravico do 

zasebnosti in povezljivosti, svobodo govora, prost pretok podatkov in kibernetsko varnost. 

Vendar mora Evropa zdaj prevzeti vodilno vlogo na digitalnem področju – sicer bo 

morala slediti drugim, ki nam bodo postavljali standarde. Zato moramo hitro ukrepati.   

Menim, da se moramo osredotočiti na tri področja.  

Prvo področje so podatki. 

Pri osebnih podatkih – med podjetji in potrošniki – je bila Evropa prepočasna in je zdaj odvisna od 

drugih. 

To se pri industrijskih podatkih ne sme zgoditi. Dobra novica je, da Evropa vodi pred ostalimi. Na 

voljo imamo tehnologijo in, kar je ključnega pomena, tudi industrijo.  

Vendar v tej tekmi še nismo zmagali. Količina svetovnih industrijskih podatkov se bo v naslednjih 

petih letih početverila, prav tako pa tudi priložnosti, ki jih prinašajo.  Našim podjetjem, MSP, 

zagonskim podjetjem in raziskovalcem moramo dati priložnost, da v celoti izkoristijo svoj potencial. 

Industrijski podatki so zlata vredni, ko gre za razvoj novih izdelkov in storitev.  

Vendar se 80 odstotkov industrijskih podatkov še vedno le zbere in nikoli ne uporabi. S tem se 

zamuja velika priložnost. 

Pristno podatkovno gospodarstvo pa bi bilo močno gonilo inovacij in novih delovnih mest.  Zato 

moramo te podatke zavarovati za Evropo in poskrbeti, da bodo široko dostopni.  Potrebujemo 
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skupne podatkovne prostore, na primer v energetskem ali zdravstvenem sektorju. Ti bodo podprli 

inovacijske ekosisteme, v katerih bodo lahko univerze, podjetja in raziskovalci dostopali do podatkov 

in v zvezi z njimi sodelovali.  

Prav zato bomo v okviru instrumenta NextGenerationEU zgradili evropski oblak, ki bo 

temeljil na projektu GaiaX. 

Drugo področje, na katero se moramo osredotočiti, je tehnologija, zlasti umetna 

inteligenca. 

Ne glede na to, ali gre za precizno kmetovanje, natančnejše zdravstvene diagnoze ali varno 

avtonomno vožnjo, bomo z umetno inteligenco vstopili v nov svet. Vendar pa so v tem svetu 

potrebna tudi pravila.  

Hočemo sklop pravil, ki bodo osredotočena na ljudi.  Algoritmi ne smejo biti črna skrinjica in če gre 

kaj narobe, morajo obstajati jasna pravila. Komisija bo v ta namen naslednje leto predlagala novo 

zakonodajo.  

Ta bo vključevala nadzor nad našimi osebnimi podatki, ki je še vedno preohlapen. Kadar aplikacija 

ali spletišče od nas zahteva, da ustvarimo novo digitalno identiteto ali se enostavno prijavimo prek 

velike platforme, nimamo nadzora nad tem, kaj se v resnici zgodi z našimi podatki.  

Zato bo Komisija kmalu predlagala varno evropsko e-identiteto.   

Tej identiteti bomo lahko zaupali, vsak državljan pa jo bo lahko kjerkoli po Evropi uporabil za vse od 

plačevanja davkov do najema kolesa. To bo tehnologija, v okviru katere bomo lahko sami nadzirali, 

kateri podatki se bodo uporabljali in na kakšen način. 

Tretja točka je infrastruktura.  

Podatkovne povezave morajo slediti naglim spremembam.  

Če si prizadevamo za Evropo enakih možnosti, je nesprejemljivo, da 40 odstotkov prebivalcev na 

podeželju še vedno nima dostopa do hitrih širokopasovnih povezav.  

Hitre povezave so predpogoj za delo na domu, šolanje od doma, spletne nakupe. Vsemu temu se 

vsak dan pridružujejo nove pomembne storitve.  Brez širokopasovnih povezav je v današnjem svetu 

skorajda nemogoče vzpostaviti ali voditi podjetje.  

Ponuja se velika priložnost, ki je predpogoj za oživitev podeželja. Šele tedaj bo podeželje 

lahko v celoti izkoristilo svoj potencial ter s tem pritegnilo več ljudi in naložb.  

Spodbujanje naložb prek instrumenta NextGenerationEU je edinstvena priložnost, da širitev 

povezljivosti zajame prav vsako vas. Zato želimo naložbe osredotočiti na varno povezljivost, širitev 

omrežij 5G, 6G in optike. 

Poleg tega je NextGenerationEU enkratna priložnost za razvoj skladnejšega evropskega pristopa k 

povezljivosti in vzpostavitvi digitalne infrastrukture.  
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Nobeden izmed teh ciljev ni sam sebi namen – gre za digitalno suverenost Evrope na vseh ravneh. 

S tem v mislih z zadovoljstvom napovedujem naložbo v višini 8 milijard evrov v naslednjo 

generacijo superračunalnikov. Gre za najsodobnejšo tehnologijo, razvito v Evropi.  

Želimo, da evropska industrija razvije lasten mikroprocesor naslednje generacije, ki nam bo 

omogočil energetsko učinkovito in varno uporabo vse večjih količin podatkov. 

To je samo bistvo evropskega digitalnega desetletja! 

 

Spoštovane poslanke in poslanci,  

da bo Evropa uspešno in hitro napredovala, ne smemo več oklevati.  

Evropi moramo omogočiti večji vpliv na lastno prihodnost. 

Na voljo imamo vse, kar potrebujemo za njeno oživitev. Na to nestrpno čaka tudi zasebni sektor. 

Bolj kot kdajkoli prej se izplača vlagati v evropska tehnološka podjetja. Vsepovsod vznikajo nova 

digitalna vozlišča, od Sofije in Lizbone, pa do Katovic. Imamo prave ljudi, imamo prave zamisli in 

kot Unija imamo tudi moč, da jih uresničimo. 

Zato bomo 20 odstotkov sredstev programa NextGenerationEU vložili na področju digitalnih 

tehnologij. 

Utirati hočemo pot v digitalno dobo, in to na evropski način: na podlagi naših vrednot, naših 

prednosti in globalnih ambicij. 

 

VITALNA EVROPA V KRHKEM SVETU 

Spoštovani poslanci in poslanke,  

Evropa je odločena, da bo ta prehod uporabila za graditev sveta, v kakršnem hočemo živeti. In svet 

seveda sega daleč prek naših meja. 

Pandemija je razkrila krhkost svetovnega sistema in hkrati tudi pomen sodelovanja pri reševanju 

skupnih izzivov. 

Kadar nastopi kriza, se nekateri po svetu odločijo za umik v osamitev. Drugi dejavno zamajejo 

sistem.  

Evropa se odloči pomagati.  

Namen naše vodilne vloge ni samovšečna propaganda. Ne gre za vzpostavljanje načela „Evropa na 

prvem mestu“. Naš cilj je, da se prvi resno odzovemo na potrebe, ko je to resnično pomembno. 
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V času pandemije so evropska letala dostavila na tisoče ton zaščitne opreme na vse konce sveta, 

od Sudana do Afganistana, od Somalije do Venezuele.  

Nihče med nami ne bo varen, dokler ne bomo varni vsi – ne glede na to, kje živimo. 

Pri tem največ obeta dostopno, cenovno ugodno in varno cepivo.  

Na začetku pandemije ni bilo ne finančnih sredstev ne globalnega okvira za cepivo proti novemu 

koronavirusu – samo dirka, kdo si ga bo priskrbel prvi. 

V takem vzdušju je EU prevzela vodilno vlogo pri globalnem odzivu. Združili smo moči s civilno 

družbo, skupino G20, Svetovno zdravstveno organizacijo in več kot 40 drugimi državami ter zbrali 

16 milijard evrov za financiranje raziskav na področju cepiv, testov in zdravljenja za ves svet. Tu se 

je pokazala neprimerljiva zmožnost Unije, da poveže številne akterje.   

Vendar samo odkritje cepiva ne zadošča. Poskrbeti bomo morali, da bo dostopno evropskim 

državljankam in državljanom, pa tudi vsem ostalim po svetu.  

Ravno ta mesec se je EU pridružila globalnemu instrumentu COVAX in prispevala 400 milijonov 

evrov, da bi pomagala zagotoviti, da bodo varna cepiva na voljo ne le tistim, ki si jih lahko 

privoščijo, temveč vsem, ki jih potrebujejo.   

Nacionalizem pri cepivih ogroža življenja. Sodelovanje pri cepivih jih rešuje.  

 

Spoštovane poslanke in poslanci, 

Trdno verjamemo v moč in vrednost sodelovanja v mednarodnih organih.  

Samo ob močnih Združenih narodih lahko poiščemo dolgoročne rešitve za krize, kakršni vladata v 

Libiji in Siriji.  

Samo ob močni Svetovni zdravstveni organizaciji se lahko bolje pripravimo in odzovemo na 

svetovne pandemije ali lokalne izbruhe, najsi gre za koronavirus ali ebolo.  

In prav z močno Svetovno trgovinsko organizacijo lahko zagotovimo pošteno konkurenco za vse. 

Res pa je tudi, da še nikoli ni bilo tako zelo nujno oživiti in reformirati sistema 

večstranskega sodelovanja. Naš svetovni sistem počasi grabi paraliza. Velesile se bodisi umikajo 

iz ustanov, bodisi jih uporabljajo kot talce za lastne interese. 

Ne prva ne druga pot nas ne bosta pripeljali nikamor. Da, hočemo spremembe. Vendar 

načrtne spremembe na bolje – ne uničenja. 

Zato želim, da EU vodi reforme Svetovne trgovinske organizacije in Svetovne zdravstvene 

organizacije, da bosta obe pripravljeni na izzive današnjega sveta.   

Vendar nam je jasno, da so reforme večstranskih sistemov zamudne, svet pa se vmes ne bo ustavil.  
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Evropa mora zato nedvomno sprejeti jasna stališča in hitre ukrepe v zvezi z vprašanji, ki 

zadevajo ves svet.  

Zadnje srečanje voditeljev EU in Kitajske je potekalo pred dvema dnevoma.   

Odnosi med Evropsko unijo in Kitajsko so za nas med strateško najbolj pomembnimi, obenem pa 

pomenijo enega naših trenutno največjih izzivov.  

Že vse od začetka trdim, da je Kitajska naša pogajalska partnerica, gospodarska konkurentka in 

sistemska tekmica. 

V zvezi z vprašanji, kot so podnebne spremembe, imamo skupne interese in Kitajska je pokazala, da 

je pripravljena sodelovati v dialogu na visoki ravni. Vendar od nje pričakujemo, da bo izpolnila svoje 

zaveze iz Pariškega sporazuma in dajala zgled.  

Na področjih pravičnega dostopa do trga za evropska podjetja, vzajemnosti in presežne zmogljivosti 

nas čaka še veliko dela. Naše trgovinsko in naložbeno partnerstvo je še vedno neuravnoteženo.  

Nobenega dvoma ni, da zagovarjamo in spodbujamo zelo različne sisteme upravljanja in družbe. Mi 

verjamemo v univerzalno vrednoto demokracije in pravic posameznika.   

Tudi Evropa ima svoja vprašanja – spomnimo se na primer na antisemitizem – vendar o njih javno 

razpravljamo. Kritike in nasprotovanja niso le sprejeti, temveč so pravno zaščiteni.  

Zato moramo vedno opozarjati na kršitve človekovih pravic, ne glede na to, kdaj in kje se zgodijo – 

tako v Hongkongu kot pri Ujgurih.  

Zakaj se torej zadržujemo? Zakaj so tudi najpreprostejše izjave o vrednotah EU zapoznele, 

razredčene ali talke tretjih interesov?  

Ko države članice rečejo, da je Evropa prepočasna, jim odvrnem, naj bodo pogumne in končno 

preidejo na glasovanje s kvalificirano večino – vsaj, kar zadeva človekove pravice in izvajanje 

sankcij.   

Ta Parlament je že večkrat pozval k sprejetju evropske različice zakona Magnickega in 

zdaj lahko napovem, da bomo pripravili ustrezen predlog. 

Dopolniti moramo svoj nabor orodij. 
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Spoštovani poslanci in poslanke,  

najsi gre za Hongkong, Moskvo ali Minsk, mora Evropa zavzeti jasno in hitro stališče.  

Želim povedati jasno in na ves glas: Evropska unija je na strani prebivalcev Belorusije.  

Ganil nas je neverjetni pogum vseh, ki so se udeležili mirnih protestov na Trgu neodvisnosti in 

pohoda neustrašnih žensk.  

Volitve, zaradi katerih so se podali na ulice, niso bile ne svobodne ne poštene. Brutalni odziv vlade, 

ki je sledil, je sramoten. 

Prebivalci Belorusije morajo imeti možnost, da svobodno odločajo o svoji prihodnosti. 

Niso figure na tuji šahovnici. 

Vsem, ki se zavzemajo za tesnejše vezi z Rusijo, odgovarjam, da zastrupitev Alekseja Navalnega z 

napredno kemikalijo ni bila prva take vrste. Vzorec lahko opazujemo v Gruziji in Ukrajini, Siriji 

in Salisburyju, pa tudi pri vmešavanju v volitve po vsem svetu. Znani vzorec se ne spreminja 

in tega ne bo spremenil noben plinovod. 

Turčija je in vedno bo pomembna soseda. Vendar se zdi, da se kljub geografski bližini razdalja med 

nami povečuje. Res je, Turčija ima nemirno sosedstvo. Prav tako drži, da gosti na milijone beguncev, 

za kar prejema našo znatno finančno podporo. Vendar ne eno ne drugo ne opravičuje njenih 

poskusov ustrahovanja svojih sosedov.  

Naši državi članici Ciper in Grčija se lahko vedno zaneseta na polno solidarnost Evrope 

pri zaščiti njune legitimne pravice suverenosti.    

Umiritev napetosti v vzhodnem Sredozemlju je v našem skupnem interesu. Vrnitev raziskovalnih 

plovil v turška pristanišča v zadnjih dneh je pozitiven korak v to smer, potreben za oblikovanje nujno 

potrebnega prostora za dialog. Pot naprej bo mogoča samo, če se vzdržimo enostranskih ukrepov in 

nadaljujemo pogovore v resnično dobri veri.  To je edina pot do stabilnosti in trajnih rešitev.  

Spoštovani poslanci in poslanke, 

Evropa se mora bolj odločno odzivati na dogajanje po svetu, hkrati pa poglobiti in 

izpopolniti partnerstva s svojimi prijatelji in zavezniki.  

To se začne z oživitvijo našega najtrajnejšega partnerstva. 

Morda se ne strinjamo vedno z nedavnimi odločitvami Bele hiše, vendar bomo vedno cenili 

čezatlantsko zavezništvo, ki temelji na skupnih vrednotah in zgodovini ter vezmi med našimi 

ljudmi, ki jih ni mogoče pretrgati. 

Ne glede na to, kaj se bo zgodilo letos jeseni, smo pripravljeni oblikovati novo čezatlantsko agendo, 

da bi okrepili naše dvostransko partnerstvo – pa naj bo to na področju trgovine, tehnologije ali 

obdavčitve.  
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Pripravljeni smo si skupaj prizadevati za reformo mednarodnega sistema, ki smo ga zgradili skupaj, 

v sodelovanju z enako mislečimi partnerji, tako za naše lastne interese kot v skupno dobro.  

Potrebujemo nove začetke s starimi prijatelji – na obeh straneh Atlantika in obeh straneh 

Rokavskega preliva. 

Prizori iz prav tega prostora, ko smo se prijeli za roke in se poslovili s pesmijo Auld Lang Syne, so 

povedali več kot tisoč besed. Pokazali so naklonjenost do Britancev in Britank, ki nikoli ne bo 

zbledela. 

A z vsakim dnem, ki mine, možnosti za pravočasni dogovor hlapijo.  

Pogajanja so vedno težavna in tega smo navajeni.  

A Komisija ima najboljšega in najbolj izkušenega pogajalca, Michela Barnierja, ki nas vodi po teh 

nemirnih vodah. 

Vendar pogovori ne napredujejo, kot bi si želeli, in ostaja nam le malo časa. 

Kot vedno bo ta Parlament prvi, ki bo obveščen, in bo imel zadnjo besedo. Lahko vam 

zagotovim, da vas bomo nenehno obveščali o dogajanju, tako kot smo to počeli pri sporazumu o 

izstopu.  

O sporazumu, o katerem smo se pogajali tri leta in neutrudno delali na njem, vrstico za vrstico, 

besedo za besedo.  

In skupaj smo uspeli. Rezultat našim državljanom in državljankam zagotavlja njihove pravice, 

njihove finančne interese, celovitost enotnega trga in kar je ključno – spoštovanje Velikonočnega 

sporazuma.  

EU in Združeno kraljestvo sta se skupaj dogovorila, da je to najboljši in edini način za zagotavljanje 

miru na Irskem.  

Od tega ne bomo nikoli odstopili. Ta sporazum sta ratificirala tako ta Parlament kot spodnji dom 

britanskega parlamenta.  

Ni ga mogoče enostransko spremeniti, ignorirati ali prenehati uporabljati. To je stvar zakonitosti, 

zaupanja in dobre vere.  

To niso samo moje besede – naj vas spomnim na besede Margaret Thatcher:  

„Velika Britanija ne krši pogodb. To bi bilo slabo za Veliko Britanijo, slabo za odnose s svetom in 

slabo za prihodnost sporazuma o trgovini.“ 

To je držalo takrat in drži tudi danes.  

Zaupanje je temelj vsakega močnega partnerstva. 

Evropa bo vedno pripravljena graditi močna partnerstva s svojimi najbližjimi sosedi.   

To se začne na Zahodnem Balkanu.  
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Odločitev izpred šestih mesecev, da začnemo pristopna pogajanja z Albanijo in Severno Makedonijo, 

je bila resnično zgodovinska.  

Prihodnost celotne regije je v EU. Delimo isto zgodovino, delimo isto usodo. 

Zahodni Balkan je del Evrope – in ne samo postojanka na svileni poti.  

Kmalu bomo predstavili sveženj o okrevanju gospodarstva za Zahodni Balkan, ki se bo 

osredotočal na številne regionalne naložbene pobude.  

Na razpolago bomo tudi državam vzhodnega partnerstva in našim partnerjem v južnem 

sosedstvu, da jim pomagamo ustvariti delovna mesta in zagnati njihova gospodarstva.  

Ko sem nastopila svoj mandat, sem za prvi obisk zunaj Evropske unije izbrala Afriško unijo, in zame 

je bila to samoumevna izbira. Samoumevna izbira in jasno sporočilo, ker nismo samo sosedje, 

ampak je samoumevno, da smo tudi partnerji.  

Tri mesece pozneje sem se vrnila s celotnim kolegijem, da bi določili prednostne naloge za našo 

novo strategijo z Afriko. Gre za partnerstvo enakih, v katerem si obe strani delita priložnosti in 

odgovornosti.  

Afrika bo ključna partnerica pri gradnji sveta, v kakršnem hočemo živeti – ne glede na to, ali gre za 

vprašanja v zvezi s podnebjem, digitalnim ali trgovino. 

 

Spoštovane poslanke in poslanci,  

še naprej verjamemo v odprto in pravično trgovino po svetu.  Ne kot v cilj sam po sebi, 

ampak kot način za zagotavljanje blagostanja doma in spodbujanje naših vrednot in standardov. 

Več kot 600 000 delovnih mest v Evropi je vezanih na trgovino z Japonsko. Naš nedavni sporazum 

z Vietnamom je pomagal zaščititi zgodovinske delavske pravice za milijone delavk in delavcev v tej 

državi.  

Našo diplomatsko moč in gospodarski vpliv bomo uporabili za sklepanje sporazumov, s 

katerimi lahko dosežemo spremembe – kot je določitev zaščitenih morskih območij na Antarktiki. To 

bi bil eden od največjih ukrepov za varstvo okolja v zgodovini.  

Oblikovali bomo koalicije ambicioznih o vprašanjih, kot so digitalna etika ali boj proti krčenju 

gozdov, ter sklenili partnerstva z vsemi enako mislečimi partnerji – od azijskih demokracij do 

Avstralije, Afrike, Severne in Južne Amerike ter vseh, ki se želijo pridružiti.  

Prizadevali si bomo za pravično globalizacijo. Ne moremo je imeti za samoumevno. Vztrajati 

moramo pri pravičnosti in enakih konkurenčnih pogojih. Evropa bo napredovala – skupaj ali s 

partnerji, ki se ji želijo pridružiti.  

Pripravljamo na primer mehanizem za ogljično prilagoditev na mejah. 

Ogljik mora imeti svojo ceno – ker je narava ne more več plačati. 
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Ta mehanizem za ogljično prilagoditev na mejah bi moral tuje proizvajalce in uvoznike v EU 

motivirati, da zmanjšajo svoje emisije ogljika, hkrati pa zagotoviti, da konkurenčne pogoje 

poenotimo na način, ki je skladen z načeli Svetovne trgovinske organizacije. 

Enako načelo se uporablja za obdavčitev digitalnega gospodarstva. Storili bomo vse v naši 

moči, da dosežemo sporazum v okviru OECD in G20. A naj ne bo dvoma: če dogovor ne bo vseboval 

pravičnega davčnega sistema, ki zagotavlja dolgoročno vzdržne prihodke, bo Evropa naslednje leto 

predložila svoj predlog. 

Hočem, da je Evropa globalna zagovornica pravičnosti.  

 

NOVA VITALNOST ZA EVROPO 

Spoštovani poslanci in poslanke,  

če hoče Evropa imeti pomembno vlogo v tem svetu – mora najti novo vitalnost tudi v sebi.  

Da bi napredovali, moramo zdaj premagati razlike, ki nas zavirajo.  

Zgodovinski sporazum o instrumentu NextGenerationEU kaže, da je to možno. Hitrost, s katero smo 

sprejeli odločitve o fiskalnih pravilih, državni pomoči ali instrumentu SURE kaže, da je to možno. 

Torej dajmo, naredimo to.  

Migracije so vprašanje, o katerem smo dovolj dolgo razpravljali.  

Migracije so bile vedno dejstvo za Evropo – in vedno bodo. Dolga stoletja so zaznamovale naše 

družbe, bogatile naše kulture in oblikovale številna življenja in vedno bo tako. 

Kot vemo, je migracijska kriza leta 2015 povzročila številne globoke razpoke med državami 

članicami in nekatere od teh brazgotin se še niso zacelile.  

Od takrat smo veliko naredili, a veliko dela še ostaja.  

Če smo vsi pripravljeni sklepati kompromise – ne da bi pri tem ogrozili naša načela – 

lahko najdemo pravo rešitev.  

Komisija bo naslednji teden predložila nov pakt o migracijah.  

Naš pristop bo človeški. Reševanje življenj na morju ni izbirno. Tiste države, ki izpolnjujejo svoje 

pravne in moralne dolžnosti ali so bolj izpostavljene kot druge, se morajo biti sposobne zanesti na 

solidarnost celotne Evropske unije.  

Zagotovili bomo tesnejšo povezavo med azilom in vračanjem. Jasno moramo razlikovati med 

tistimi, ki imajo pravico ostati, in tistimi, ki je nimajo.  

Ukrepali bomo proti tihotapcem ljudi, okrepili zunanje meje, poglobili zunanja partnerstva in 

vzpostavili pravne poti. 
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Zagotovili bomo, da se ljudje, ki imajo pravico ostati, vključijo v družbo in počutijo dobrodošle.  

Imajo namreč prihodnost, ki jo lahko zgradijo – pa tudi znanje, energijo in talent.  

Mislim na Suadd, najstniško begunko iz Sirije, ki je prišla v Evropo s sanjami, da bi postala 

zdravnica. V treh letih je prejela prestižno štipendijo kraljevega kolidža Royal College of Surgeons v 

Dublinu. 

Mislim na zdravnike iz Libije in Somalije, ki so prišli v Evropo kot begunci in ponudili svoje 

medicinsko znanje, ko se je v Franciji razplamtela pandemija. 

Spoštovane poslanke in poslanci, če pomislimo, kaj so morali premagati in kaj so dosegli, potem 

enostavno moramo biti sposobni skupaj reševati vprašanje migracij.  

Podobe iz begunskega zatočišča Moria so boleč opomin, kako zelo mora Evropa stopiti skupaj. 

Vsakdo mora ukrepati in prevzeti odgovornost – Komisija bo storila točno to. Sedaj pripravljamo 

načrt za skupni pilotni projekt z grškimi organi za novo zatočišče na Lezbosu. Pomagamo lahko pri 

azilnih postopkih in postopkih vračanja ter znatno izboljšamo razmere za begunce.  

Vendar želim biti jasna: če mi okrepimo ukrepanje, pričakujem, da bodo ukrepale tudi 

države članice.  

Migracije so izziv za Evropo in vsa Evropa mora opraviti svojo nalogo.  

 

Obnoviti moramo medsebojno zaupanje in skupaj stopiti naprej.  

Prav to zaupanje je srce naše Unije in našega načina skupnega dela. 

Zasidrano je v naše temeljne vrednote, naše demokracije in v našo skupnost prava – kot jo je rad 

imenoval Walter Hallstein.  

Ne gre za abstrakten pojem. Pravna država pomaga ščititi ljudi pred pravilom močnejšega. Jamči za 

naše najosnovnejše vsakodnevne pravice in svoboščine. Dovoljuje nam, da izrazimo svoje mnenje 

ter da nas z dogajanjem po svetu seznanja svobodni tisk. 

Komisija bo pred koncem meseca sprejela prvo letno poročilo o stanju pravne države, ki bo 

zajemalo vse države članice.  

Poročilo je preventivno orodje za zgodnje odkrivanje izzivov in iskanje rešitev.  

Želim, da to postane izhodišče za Komisijo, Parlament in države članice, da ne bo prihajalo do 

nazadovanja.  

Komisija pripisuje pravni državi izjemen pomen. Zato bomo zagotovili, da bodo sredstva iz našega 

proračuna in instrumenta NextGenerationEU zaščitena pred kakršnimikoli goljufijami, korupcijo in 

nasprotji interesov. O tem se ne bomo pogajali. 



STANJE V UNIJI 2020  
GOVOR O STANJU V UNIJI 2020 

 

 

23 

 

Vendar so nas zadnji meseci opomnili, kako zelo krhka je lahko pravna država. Naša dolžnost je, da 

smo ves čas pozorni in skrbimo za njen obstoj.  

Kršitev pravne države ne smemo dopuščati. Še naprej jo bom branila, kot tudi integriteto evropskih 

institucij. Pa najsi gre za primarnost evropskega prava, svobodo tiska, neodvisnost sodstva ali 

prodajo zlatih potnih listov. Evropske vrednote niso naprodaj. 

 

Spoštovani poslanci in poslanke,  

te vrednote so sedaj pomembnejše kot kdajkoli prej. To pravim, ker se, ko razmišljam o stanju naše 

Unije, spomnim besed Johna Huma – izjemnega Evropejca, ki je letos žal umrl.  

Da ljudje na irskem otoku danes živijo v miru, je v veliki meri zasluga njegove neomajne vere v 

človeštvo in reševanje sporov.  

Pogosto je govoril, da so spori stvar razlik, mir pa stvar spoštovanja razlik.  

Leta 1998 nas je v tem Parlamentu tako opomnil: „Evropski vizionarji so odločili, da razlike niso 

grožnja, razlike so naravne. Razlike so bistvo človeštva“. 

Te besede so danes enako pomembne kot kdajkoli doslej. 

Ko se ozremo okrog sebe, se sprašujemo, kje je bistvo človeštva, ko trije otroci v Wisconsinu 

opazujejo, kako jim policija ustreli očeta, medtem ko sedijo v avtu? 

Prav tako se sprašujemo, kje je bistvo človeštva, ko se v času pustnega rajanja osebe v 

antisemitiskih maskah prosto sprehajajo po naših ulicah. 

Kje je bistvo človeštva, ko so Romi vsak dan izključeni iz družbe, drugi pa so potisnjeni v ozadje 

zgolj zaradi barve kože ali verskih prepričanj?  

Ponosna sem, da živim v Evropi, v tej odprti družbi vrednot in raznolikosti.  

Vendar so takšne zgodbe tudi tu, v tej Uniji, vsakodnevna resničnost številnih ljudi.  

To nas opominja, da je napredek v boju proti rasizmu in sovraštvu krhek – težko dosežen, a 

zlahka izgubljen.  

Napočil je trenutek za spremembo. 

Zgraditi moramo resnično protirasistično Unijo, ki rasizem obsoja in ukrepa proti njemu.   

Komisija pripravlja akcijski načrt, s katerim bi to začela uresničevati. 

V njegovem okviru bomo predlagali razširitev seznama kaznivih dejanj v EU na vse oblike kaznivih 

dejanj iz sovraštva in sovražnega govora – najsi so ta storjena na podlagi rase, vere, spola ali 

spolne usmerjenosti.  

Sovraštvo je sovraštvo – ne smemo ga dovoliti.  
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Odpravili bomo vrzeli v naših zakonih o rasni enakosti.  

Naš proračun bomo uporabili za odpravo diskriminacije na področjih, kot so zaposlovanje, 

stanovanjska politika ali zdravstveno varstvo.  

Če bo izvajanje zakonov zaostajalo, bomo strožji pri kazenskem pregonu.  

Ker v tej Uniji boj proti rasizmu ne bo nikoli stvar izbire. 

Izboljšali bomo izobraževanje in znanje o zgodovinskih in kulturnih vzrokih za rasizem.  

Dotaknili se bomo nezavednih predsodkov, ki so prisotni v ljudeh, ustanovah in celo v 

algoritmih.  

Komisija bo prvič imenovala koordinatorja za boj proti rasizmu, ki bo skrbel, da bo to 

vprašanje ostalo visoko na našem dnevnem redu, ter bo sodeloval neposredno z ljudmi, civilno 

družbo in ustanovami.     

 

Spoštovane poslanke in poslanci,  

pri izgradnji Unije enakopravnosti ne bom počivala.  

Unije, kjer si lahko to, kar si, kjer lahko ljubiš, kogar želiš – brez strahu pred obtoževanjem ali 

diskriminacijo.  

Biti to, kar si, ni ideologija.  

To je tvoja identiteta. 

In nihče ti je ne more odvzeti.  

Zato bom kristalno jasna – območja s prepovedmi vstopa za lezbijke, geje, biseksualne, 

transspolne, interspolne in queer osebe so območja brez človečnosti. Za taka območja ni 

prostora v naši Uniji.  

Komisija bo kot odraz podpore celotni skupnosti kmalu pripravila strategijo za krepitev pravic 

lezbijk, gejev, biseksualnih, transspolnih, interspolnih in queer oseb.  

V okviru tega si bom tudi prizadevala za vzajemno priznavanje družinskih razmerij v EU. Če ste 

starši v eni državi, ste starši v vseh državah.   
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ZAKLJUČEK 

Spoštovani poslanci in poslanke,  

To je svet, v kakršnem hočemo živeti.  

Kjer smo združeni v raznolikosti in nasprotjih. Kjer si skupaj prizadevamo, da bi premostili 

medsebojne razlike, in si pomagamo skozi težke čase.  

Kjer danes gradimo bolj zdrav, močnejši in bolj spoštljiv svet, kakršnega želimo za svoje otroke.   

A medtem ko želimo svoje otroke učiti o življenju, so prav oni tisti, ki nas učijo, kaj je v življenju 

pomembno.  

  

Preteklo leto nam je pokazalo, kako zelo to drži. 

Lahko bi govorili o milijonih mladih, ki zahtevajo spremembe za boljši planet.   

Ali o sto tisočih čudovitih mavricah solidarnosti, s katerimi so naši otroci krasili okna po Evropi.  

Ena podoba mi je še posebej ostala v mislih v teh težkih zadnjih šestih mesecih. Podoba, ki zajema 

svet skozi oči naših otrok.  

Gre za sliko Carole in Vittorie. Dveh deklic, ki igrata tenis na strehah v italijanski pokrajini Liguriji. 

Na sliki ne izstopata zgolj njuna pogum in nadarjenost.  

Ampak poduk, ki se skriva v ozadju. Uči nas, da moramo izkoristiti trenutek, ko se pojavi, ter ne 

smemo dopustiti, da nas ustavijo ovire ali da nas zadržujejo norme.  

To nas Carola, Vittoria in vsi mladi Evropejci vsak dan učijo o življenju. To je srčika naslednje 

generacije Evrope! To je NextGenerationEU. 

Evropa si je letos vzela za vzor prihodnje generacije in skupaj stopamo v prihodnost. 

Ko smo iskali pot v prihodnost, nismo dopustili, da bi nas zadrževale stare norme.   

Ko smo začutili nestabilnost okrog nas, smo Uniji vdahnili novo vitalnost. 

Ko smo morali izbrati, ali bomo naprej stopali sami, kot smo to počeli v preteklosti, smo uporabili 

skupno moč sedemindvajseterice, da bi sedemindvajsetim dali možnost za prihodnost.  

Pokazali smo, da v krizi držimo skupaj, in skupaj se bomo izvili iz nje.  

Spoštovane poslanke in poslanci,  

Prihodnost bo taka, kot jo bomo ustvarili. Evropa bo taka, kot jo bomo želeli.  

Nehajmo jo zaničevati. Zavihajmo rokave. Okrepimo jo. In zgradimo svet, v kakršnem 

hočemo živeti.  

Naj živi Evropa! 


